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 ملخص: 

م, بالإفادة من الجراسات 3004يهجف البحث إلى فهم العذائخية في السجتسع البرخي بعج     
مع التأكيج أن  الفمدفية, لاسيسا حقل الفمدفة الدياسية, من أجل التأسيذ لمدمم السجتسعي

وفي الهقت نفده, يسيد البحث بين العذيخة كشدب, وبين  م,3004تستج إلى ما قبل العذائخية 
العذائخية كتعرب لمشدب, مثمها مثل الطائفية وغيخها. إن السهضهعات التي تم دراستها في 

فهم العذائخية, والتأسيذ لمعذائخية, وضعف الأمن مختكدٌ  البحث يسكن تقديسها إلى الآتي:
اد والعذائخية, والشداعات العذائخية, وحزهر العذائخية في انتخابات تذخين لمعذائخية, والاقتر

م. إن السشهج الحي اعتسج في الجراسة هه السشهج التكاممي الحي لجأ إلى أكثخ من مشهج 3032
عتساد  في الجراسة, عبخ تهيي  مجسهعة من الجراسات الاجتسايية والتاريخية, فزا ً عن لا

ات والشتائج التي تهصل إليها البحث ضخورة بشاء خطاب لمجولة يختكد إلى الدياسية. ومن التهصي
القيم والتذخيعات القانهنية التي تسشع التعرب لمعذيخة أو الطائفة أو القهمية, وتؤسذ لمدمم 

 السجتسعي .
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Understanding of Tribalism in Basrah Society 

A Necessity for Social Peace 

Abstract: 

The research aims to study the tribalism in Basrah society after 2003 in order to 

establish social peace, emphasizing that tribalism extends to pre- 2003.Meanwhile, 

the research distinguishes between the tribe as an origin and tribalism as dogmatism 

of origin, such as sectarianism, etc .The topics studied in the research can be divided 

into the following: understanding of tribalism, establishing of tribalism, insecurity and 

tribalism, the economy and tribalism, conflicts of tribes, and tribalism in October 

2021 elections. The study method is the integration method, which uses social and 

historical, as well as political studies. Some of the recommendations and results of the 

research are the necessity of building a discourse for the state based on the tolerant 

religious values, peace and legal legislation that pre- vents intolerance of the 

tribalism, sect or nationalist. 
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